
نمی دانم که اگر ناصر امروز زنده بود، چه می کرد؟ مانند بسیاری دیگر 
از خوانندگان آن دوران که خوب هم می خواندند، منزوی می شــد یا 
نه؟ به هرحال، نقش کمپانی ها مؤثر اســت اما خود خواننده هم در 
این مسائل دخیل است؛ حتی در انتخاب شرکتی که می خواهد با 
آن کار کند. یکی از مهم ترین عوامل مؤثر در مســیر مزخرف فعلی 
در موســیقی ایران، تهیه کننده هایی هســتند که در انزوا، سکوت 
و خانه نشــینی آدم های کاربلد، مناســبات را رقم می زنند. اینگونه 
می شــود که نام های بــزرگ ترانه دهه 70 و اوایــل دهه 80 که هنوز 
حرفــی برای گفتن دارند، قریب به یک دهه اســت که چندان اثری 

تولید نکرده اند و فعالیت زیادی ندارند.
Ó ناصر، خواننده پرفروشی بود؟ 

بلــه، »ناصریا« یکی از پرفروش ترین آثار بود. این آلبوم با »مســافر« 
شادمهر عقیلی پرفروش های آن دوران بودند.

Ó  ،سرنوشــت آن نســل از خواننده های بعــد از دوم خرداد 
سرنوشــت غم باری شد. به جز شــادمهر که مهاجرت کرد و 
ناصر که فوت شــد؛ بســیاری از آنها از نیمــه دوم 80 به بعد 
کم فروغ شدند. مشکل آنها، بحث بازار و فروش بود یا مسائل 

دیگری در میان بود؟ یا ذائقه ها تغییر کرد؟
همــه اینها در کنــار یکدیگر مؤثر بودند و نمی توان یــک عامل را در 
تحلیل این ماجرا مطلق کرد. برخی از این خوانندگان مثل حسین 
زمان ممنوع از کار شدند. زمان خواننده ای بود با انتخاب هایی خوب، 
صدایی گرم و مخاطب نیز در همان دوران جذب کرده بود. شادمهر 
که رفت و ناصر نیز که فوت کرد. دیگران هم بعضی انتخاب های بد 
را داشــتند. اسم نمی آورم ولی بعضی از خوانندگان خوب ما پس از 
مطرح شدن و کسب شهرت، شروع کردند به خواندن شعر و آهنگ 
مجانی. اول هم برای شــان همه چیز به ظاهر خوب بود، ولی بعد از 
مدتی ضعف این کارها نمایان شد. این خواننده ها متوجه نبودند که 
شهرت و محبوبیت آنها به خاطر شعر و آهنگ خوب بود. به هرصورت 
در دوره ای کارهــای خوبی که در ایران تولید می شــد؛ باعث شــد 
موسیقی لس آنجلسی تقریباً محو شود و مردم به موسیقی داخل 
متمایل شــدند. آن موسیقی هم متنوع بود؛ شاد، شش وهشت، 
غمگین، مذهبی و آیینی داشت و سلیقه انواع مخاطبان را پوشش 
می داد. شما نگاهی بیاندازید به اسم خواننده ها؛ محمداصفهانی، 
حامی، نیما مسیحا، حسین زمان، شادمهر، علیرضا عصار و... 
مدتی بعد اما هم محدودیت ها شــروع شــد، هم برخی 
خوانندگان رفتند ســراغ ترانه و آهنگ مجانی و شد 
این وضعیتی که الان شاهدیم؛ ابتذال و فاجعه ای 
که امروز گریبان موسیقی ما را گرفته است. از نظر 
من حتی همین کارهای ساسی مانکن که دوسال 
یک بــار می آید، بازار را فتــح می کند و مخاطب را 
جذب می کند؛ تکلیف اش با خودش روشن تر 
است زیرا می داند چه می خواهد و لااقل به آن 
هدف می رسد. کسی فکر نمی کند با گوش دادن 

به ساسی بتواند دیدگاه  عمیقی پیدا کند. این کار ساسی باز بهتر است 
از اینکه یک کپی دســت دهم از »آسمونی« شادمهر عقیلی را ارائه 
بدهیم. چون ساسی ادای کســی را در نمی آورد و در ضمن، مدعی 
هم نیست زیرا چیزی بدتر از این نیست که اثری ادعای فرهیختگی 
بکند، اما سطحی و مبتذل باشد. در چنین وضعیتی تعداد محدودی 
خواننده داریم که خوبند ولی تکلیف شــان روشــن است. از بعضی 
اســتعدادهای خوب ما در گذشته هم این روزها خبری نیست. برای 
نمونه، مهران زاهدی خواننده خیلی خوبی بود و در نخستین کارش 
که تیتراژ سریال »اولین شب آرامش« بود، »به سوی تو« را نخستین بار 
بعد از کورس سرهنگ زاده بازخوانی کرد. آن اجرا با استقبال مخاطب 
مواجه شــد و زاهدی هم صــدای فوق العاده ای داشــت. امروز واقعاً 
نمی دانم آن صدا چه شد. من البته ترانه ای هم برای او نوشتم که قرار 
بود تیتراژ سریال »نرگس« بشود که خورد به زدوبندها و... و اصلًا آن 
ســریال بدون ترانه تیتراژ پخش شد. همین ماجرای تیتراژ سریال ها 
نشانه دیگری است از وضعیت امروز ما چون این تیتراژها بعد از اینکه 
آهنگســاز ســریال کارش را تمام کرد، به یک نفر فروخته می شود. 
اوایل بســیاری از آهنگسازان اعتراض می کردند و می گفتند، وقتی 
آهنگ سریالی را منِ آهنگساز می سازم؛ تیتراژش نیز با من است، اما 
نشد. حتی همین شبکه GEM نیز در پایان سریال های دوبله شده 
خود، آهنگ اصلی ترکی را حذف می کند و ترانه فارسی بر تیتراژ آنها 
می گذارد. اکثر این ترانه ها به لعنت یزید هم نمی ارزند؛ جز برخی از 
آنها. مثلًا کاری که مریم دلشاد روی سریال »فاطما گل« نوشت و آوا 

بهرام خواند.
Ó ناصر چقدر در این حاشیه های هنری وارد می شد؟ 

 من چیزی از او ندیدم. البته در آن دوران هم این حاشیه ها مثل امروز 
نبود و امکان بروز نداشــت. رسانه ها نیز مثل امروز حضور نداشتند. 
کنســرت های ناصر اما خیلی جذاب و بســیار متفــاوت بودند. او از 
خواننده هایی نبود که بیاید میکروفن را بگیرد و فقط بخواند و برود. 
شیرین بود و گاهی کارهای جالبی می کرد. مثلًا یک دفعه وسط یک 
آهنگ قطع می کرد و می گفت: »با این حال نمی کنم.« و ترانه  دیگری 
می خواند. اینها البته اقتضای آرتیست بودن است. بالاخره کسی که 
به کنسرت می رود، اگر بخواهد صرفاً آهنگی را بشنود؛ می تواند در 
خانه نوار کاست گوش بدهد. ناصر، آکتور بسیار خوبی روی صحنه 
بود و شیرینی ذاتی او باعث می شد آدم هیچ وقت از حضورش خسته 

نشود. جنوبی و خونگرم بود و فضا را عوض می کرد.
Ó  به میدان موسیقی آن دوران که نگاه می کنیم، ناصر خیلی 

اورجینال و یگانه به نظر می رســد؛ نه شــبیه کسی است، نه 
کسی شبیه او شد.

خیلی خــودش بــود. عقاید و باورهــای متافیزیکــی و ماورایی هم 
داشــت و به نقش اعداد، ســتاره ها و... اعتقاد داشت. البته اینها را 
برای خودش داشت و با آنها نیز شــوآف نمی کرد. اصلًا در آن دوران 
هنرمندان شوآف بلد نبودند و اگر هم کسی می خواست شوآف کند؛ 
امکان چندانی برای آن نداشــت. شادمهر عقیلی در زمان شهرت و 
حتی وقتی فیلم »پر پرواز« هم اکران شــده بــود، اگر در خیابان راه 
می رفت، کسی او را نمی شناخت چون رسانه ای نبود و تصویرش هم 
از تلویزیون پخش نمی شــد. بقیه خواننده ها هم همین طور بودند. 
مــردم فقط معدودی بازیگران ســریال های تلویزیون را که هرشــب 
می دیدند، می شناختند و حتی بازیگران سینما نیز چندان به چهره 
شناخته نمی شــدند. امروزه اما به واسطه آشپزی، آرایش و... برخی 
شهرت پیدا می کنند و مردم آنها را می شناسند. البته در هر دوره ای، 

»کریستیز« کمتر از پارسال فروخت
گزارش جزئیات فروش ســالانه حراجی »کریستیز« ، 
درحالی اعلام شــده کــه فروش کلی ایــن حراجی 
برجسته در ســال ۲0۲۳ در مقایسه با سال گذشته، 
با کاهــش همراه بــوده اســت. به نقــل از آرت نیوز، 
مدیــر اجرایــی حراجــی »کریســتیز« در کنفرانس 
مطبوعاتــی ای کــه روز دوشــنبه برگزار شــد، فروش 
این حراجــی در دو بخــش هنــری و لوکس در ســال 
۲0۲۳ را درمجمــوع 6/۲ میلیــارد دلار اعــلام کرد. 
به این ترتیــب با در نظر گرفتن فروش مجموعه هنری 
متعلق به »پل آلن« ، بنیانگذار کمپانی مایکروسافت،  
کل فــروش »کریســتیز« در ســال ۲0۲۳ حدود ۲۵ 
درصد کمتر از ســال ۲0۲۲ بوده اســت. با این وجود 
فــروش 6/۲میلیارد دلاری امســال رقم قابل توجهی 
اســت؛ چراکــه ایــن رقم حــدود 7 درصد بیشــتر از 
فروش سال ۲0۱۹ است. فروش »کریستیز« در سال 
۲0۲۲ حدود 8/4میلیارد دلار گزارش شــده بود که 
البتــه این رقم رکورد فــروش در تاریخچه این حراجی 
را شکســت. براســاس گزارش جدید »کریســتیز« ، 
حراجی های خصوصی در ســال ۲0۲۳ در مقایسه با 

سال ۲0۲۲، با ۲0 درصد افزایش همراه بوده است. 

غرامت 700 میلیون دلاری گوگل
در پرونده شکایت ایالت ها و مصرف کنندگان آمریکایی 
علیه سیاســت های انحصارطلبانه پلی اســتور، گوگل 
حــالا اعلام کرده که 700 میلیون دلار غرامت پرداخت 
خواهد کرد تا این پرونده بســته شــود. از این رقم 6۳0 
میلیــون دلار به مصرف کننــدگان و 70 میلیون دلار به 
صندوق ایالت ها خواهد رســید. گوگل در ماه سپتامبر 
درخصوص شکایت جمعی ایالت ها و مصرف کنندگان 
آمریکایی که در ســال ۲0۲۱ ثبت شــده بود، به توافق 
رســید تا این پرونــده را خاتمــه دهد، اما این شــرکت 
جزئیات این توافق را به صورت عمومی منتشر کرد. این 
شکایت به سیاســت های انحصارطلبانه پلی استور در 
دنیای اندروید مربوط می شــد و تمام ۵0 ایالت آمریکا 
در این پرونده حضور داشتند. براساس این توافق، گفته 
شــده که هر مصرف کننده واجد شرایط حداقل ۲ دلار 
غرامــت دریافت خواهد کرد. البتــه اگر پرداختی های 
کاربــران در گوگل پلی در حد فاصــل ۱6 اوت ۲0۱6 یا 
۳0 سپتامبر ۲0۲۳ رقم بالایی بوده باشد، ممکن است 

غرامت بیشتری نصیب آن ها شود. 

تکذیب درگذشت هاشم پور
روز گذشته خبرگزاری فارس خبری مبنی بر درگذشت 
جمشید هاشم پور در فضای خبری منتشر کرد و برخی 
از رســانه ها نیــز بلافاصله این خبــر را بازنشــر کردند.  
بعد از گذشــت دقایقی امــا این خبر ازســوی خانواده 
ایشان و مؤسسه هنرمندان پیشکســوت تکذیب شد. 
باوجود تکذیب پیاپی مؤسســه هنرمندان پیشکسوت 
و خانواده ایشــان، اما بازهم برخی رســانه های مجازی 
خبر درگذشت ایشان را بازنشر می کردند. به همین دلیل 
پیرو این خبر جمشــید هاشم پور با انتشــار استوری در 
صفحه اینستاگرامش این خبر را تکذیب کرد و نوشت: 
»سلام به مردم عزیز ایران، اینجانب جمشید هاشم پور 
در صحت و ســلامت هستم. لطفاً به شایعات نشرشده 
توسط تمام خبرگزاری ها توجه نکنید.« جعفر گودرزی، 
رئیس انجمن منتقدان نیز ضمن تایید سلامت هاشم پور 
گفت: »حال ایشان چندان مساعد نیست به همین دلیل 
به مراسم مرحوم رضا صفایی پور نیامد، اما خبر درگذشت 

آقای هاشم پور صحت ندارد«.

فــرهنـگ
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خیلی خودش بود. 
عقاید و باورهای 

متافیزیکی و ماورایی 
هم داشت و به نقش 
اعداد، ستاره ها و... 
اعتقاد داشت. البته 
اینها را برای خودش 
داشت و با آنها نیز 

شوآف نمی کرد. 
اصلًا در آن دوران 

هنرمندان شوآف بلد 
نبودند و اگر هم کسی 

می خواست شوآف 
کند؛ امکان چندانی 

برای آن نداشت

خبرسازان

نه انعکاس حنجره
 بازخوانی کارنامه ناصر عبداللهی 
در سالگرد درگذشت او

نیلوفر لاری پور، شــاعر و ترانه ســرایی است که نامش با نسل 
نخست موسیقی پاپ داخل ایران بعد از انقلاب 57 به خصوص 
شادمهر عقیلی گره خورده است. بسیاری از طرفداران شادمهر 
که در آن روزهــای آفتابی کاســت های او را می خریدند، با نام 
ترانه سرایی مواجه می شــدند که عمده ترانه های آلبوم های 
شــادمهر را نوشــته بود؛ آثاری چون »مســافر«، »روح سبز«، 
»هزار و یک شب«، »آسمونی«، »غریبه« و... که در آلبوم های 
»مســافر« و »دهاتی« منتشر می شدند. این همکاری بعدها 
در آلبوم هــای »پــر پــرواز« و »آدم و حوا« نیز ادامــه پیدا کرد. 
ازاینمنظــر لاری پور را می تــوان یکی از پرکارتریــن و مؤثرترین 
ترانه سرایان آن دوره موسیقی ایران دانست؛ فردی که ضمن 
همکاری با دیگر خوانندگان آن زمان چون سعید شهروز، حمید 
غلامعلی، حمید خندان، با ناصر عبداللهی نیز در ترانه »راز« 
همکاری مشــترک موفقیت آمیزی داشــت و این اثر به یکی از 
محبوب ترین ترانه های ناصر عبداللهی بدل شــد. گفت وگو 
بــا لاری پور با بحث درباره ســلیقه ناصر عبداللهی در انتخاب 
ترانه و نوع نگاهش به ترانه آغاز شــد، امــا در ادامه به برخی 
جریان های کلی تر حاکم بر روند تولید موسیقی پاپ در ایران و 
علل و دلایل مهجورماندن خوانندگان نسل اول در دهه اخیر 

رسید. در ادامه این گفت وگو تقدیم شما خواهد شد.  

Ó سلیقه و نگاه ناصر عبداللهی در انتخاب ترانه چگونه بود؟ 
با توجه به ترانه هایی که ناصر عبداللهی انتخاب می کرد، می شــود 
گفت نگاه او به ترانه از بســیاری دیگر از خوانندگان و آهنگســازان 
جدی تــر بود. ایــن را از اولین آلبومی که ارائــه داد و در آن غزل های 
محمدعلی بهمنی را خواند، می توان مشاهده کرد. البته در انتخاب 
این اشــعار نمی توان فقط به نقش خواننده اکتفا کرد و لازم اســت 
حتماً به مجموعه ای که خواننده را هدایت می کنند نیز توجه کرد. 
ناصر ترانه خوب زیاد خوانده است اما در کارنامه او ترانه های معمولی 
و بد نیز دیده می شود. زمانی که با »دارینوش« همکاری داشت و زیر 
نظر آنها کار می کرد؛ ترانه های بهتری اجرا کرد. درمجموع می توان 
گفت میانگین ترانه های خوبی که خواند؛ نســبت به سال هایی که 
خواند؛ بسیار بیشتر از خیلی از خوانندگان است. خوانندگانی بودند 

که ازنظر موسیقی و ترانه خیلی خوب شروع کردند اما 
هنگامی که کار به خودشــان واگذار شد؛ سراغ 

کارهایی رفتند که نازل بود و آنها هم نتوانستند 
بــه دوران اوج شــان بازگردند. ناصــر اما وقتی 
فــوت کرد؛ در اوج بود. او شــعر را می فهمید و 
نگاهش به دنیا به شکلی دیگر بود. البته زمانه 
و سیاست های پخش آلبوم و تبلیغات و اجرای 
کنسرت، سلیقه آدم ها را تغییر می دهد و آنها 
به واســطه این مسائل می کوشند اثری تولید 
کنند که به اصطلاح بفروشــد. به همین دلیل 

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

29 آذرمــاه 1385، ناصر عبداللهی، خواننده مشــهور 
موسیقی پاپ ایران پس از آنکه 26 روز در کما به سر  برد، 
درگذشت؛ مرگی زودرس و مشــکوک که هنوز که هنوز 
است مشخص نیســت می توان آن را قتل دانست یا نه. 
فارغ از این پرسش مهم اما بی پاسخ مانده، کارنامه کاری 
ناصر عبداللهی اینک پیش روی ماســت؛ آوازخوانی که 
همراه با شــکل گیری موج نخســت موسیقی پاپ ایران 
در اوایــل دهه 1370، برآمد و در عرض چندین ســال به 
یکی از ســتون های جدی آن بدل شــد. مسعود کوثری 
در کتــاب »درآمدی بر موســیقی عامه پســند«، از ســه 
گفتمان موســیقی در ایران ســخن می گوید: موسیقی 
علمی ـ غربی )شامل سه خرده گفتمان موسیقی غربی، 
موسیقی ملی و موســیقی ترکیبی(، موسیقی سنتی و 
موسیقی پاپ. موسیقی سنتی که از اواخر دهه 1340، 

خبرنگار گروه فرهنگ
فرزاد نعمتی

اهل شوآف نبود
گفت وگو با نیلوفر لاری پور درباره حضور و جایگاه ناصر عبداللهی در موسیقی پاپ ایران
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